
کلید ارتباطات اعراب با اسراییل  دردست سعودی ها 

تلاش مثلث عربستان، اســراییل و آمریکا برای 
اثرگذاری جــدی روی ایران را دو دهه اســت 
که دنبال کــرده اند و در دوره ترامپ به شــکل 
حداکثری دنبال شد اما بعید می دانم با اجرای 
سیاست فشــار حداکثری در دوره ترامپ، کار 
تازه ای علیه ایران بتوانند انجام دهند.این مثلت 
تلاش برای اثر گذاری جدی روی ایران را دو دهه است که دنبال کرده 
اند و در دوره ترامپ به شکل حداکثری سیاست های ضد ایران را دنبال 
کردند و بعید است با فشار حداکثری که ترامپ دنبال کرد، کار تازه ای 
علیه ایران بتوانند انجام دهند. آنها با وجود فشــارهای زیاد در سوریه، 
لبنان، عراق و یمن نتوانســتد کاری از پیش ببرنــد. از این رو برخی 

تحرکات و اقدامات صرفا یک ژست سیاسی است.
زمان آن است که ایران در شرایط فعلی مدیریت را به دست بگیرد و روند 
فشارها را معکوس کند. ما شرایط خوبی داریم برای اینکه بر اضلاع این 
مثلث اثر بگذاریم و امتیاز بگیریم. معتقدم اصلا نباید تهدیدات آنها را 
جدی بگیریم چرا که توان عملیاتی کردن تهدید جدید را ندارند. با عبور 
از دولت ترامپ و سیاست های خصمانه ای که علیه ایران اعمال کرد و 
در حالی که جو بایدن هم نمی تواند با دست فرمان ترامپ ادامه دهد، 

می توانیم شرایط جدید را به نفع خود ایجاد کنیم.
هنوز نمی توانیم اصل خبر را تایید کنیم که این سفر انجام شده است 
یا خیر چون منابع رســمی در این باره اطلاع رسانی نکردند و  در عین 
حال چه این خبر درست باشد چه نه در این مساله که رژیم اسراییل و 

عربستان سعودی روابط طولانی داشته و دارند شکی نیست.
بحث عادی سازی روابط سیاسی میان اسراییل و کشورهای عربی در 
اسراییل مهندسی شده است و توسط آمریکا از آن پشتیبانی و از سوی 
دولت های عربی کارسازی شده است. این کارسازی یا عملیاتی کردن 
این مساله در دوره ترامپ با انتخابات آمریکا ارتباط پیدا کرد و در چند 
ماه گذشته به لحاظ زمان بندی نیز در فشار قرار گرفت. در عین حال 
ترامپ موفق نشد این پروژه را به طور کامل انجام دهد و الان که ماجرای 

انتخابات تمام شده است و ترامپ هم رای نیاورده است.
برخی ها فکر می کنند که سیاســت عادی ســازی روابط برای دولت 
ترامپ بوده است اما این اشتباه است چرا که این سیاست بسیار قدیمی 
و از تعاملات دیرینه میان اســراییل و آمریکاست و در دوره جو بایدن 
نیز این سیاست دنبال خواهد شــد همان طور که در دوره اوباما دنبال 
شد البته نه در وضع فشار که در ماه های اخیر ترامپ آن را دنبال کرد. 
ارتباط سعودی و اسراییل از گذشته های دور وجود داشته است و امر 
تازه ای نیست. رابطه ریاض با یهودی ها و تل آویو همیشه برقرار بوده، 

اما اعلام نمی شد.
البته کلید ارتباطات اعراب با اسراییل دست ســعودی ها بوده است. 
کشورهایی که عملیات عادی سازی را تا کنون انجام دادند، کارگزاران 
سعودی بودند. سعودی ها مدیریت عربی عملیات را در دست دارند و 
اینکه الان بشنویم نتانیاهو به عربستان رفته است یا نرفته موضوعیتی 

پیدا نمی کند چراکه اصل ما بر ســر اصل این مساله به جمع بندی 
رسیده ایم. اسراییلی ها نروند، سعودی ها می روند و اگر سران آنها این 

کار را نکنند واسطه ها آن را انجام می دهند. 
معتقدم روابط رسمی عربستان با اســراییل در دوره بایدن انجام می 
شود، کما اینکه عمان و قطر هم به این ســمت می روند. ممکن است 
صورت بهتری به این کار دهند اما در نهایت اینکار انجام می شود. شاید 
تا کنون نفع عربی ـ اسراییلی در کار بوده است و با این عنوان که باید نفع 

فلسطین هم در نظر گرفت، انجام این کار را تسهیل کنند.
اینکه سعودی ها در ظاهر این مســاله را گفتند و شروطی گذاشتند، 
ملاک واقعیت مساله نیســت. همزمان با این بحث حتی سعودی ها از 
اینکه یک عضو حماس که در زندان هایشان بود و مریض هم بود، ازاد 
نکردند، از این رو این موضع جدی نیست و نباید فکر کنیم روابط آنها 
معطل این مساله می ماند، اما برای این که صورت مساله را درست کنند 
که فلسطین را نفروختند و التزام شان به فلسطین در جای خود است، 

این مسایل را مطرح می کنند.
همکاری میان مثلت سعودی و اسراییلی و امریکایی امر تازه ای نیست  
این همکاری تازه نیســت و در آینده هم خواهد بود. هر چند که میان 
آمریکا و اسراییل از یک سو و میان آمریکا و عربستان اختلاف نظرهایی 
باشد. آمریکا در 85 سال گذشته که از عمر حکومت آل سعود می گذرد 
هیچ گاه رابطه شان از سطح استراتژیک کاهش نیافته است چه کارتر سر 
کار بوده است چه ترامپ. در دوره بایدن هم این رابطه در همین سطح 
حفظ خواهد شــد و آنچه تحت عنوان اختلاف میان آمریکا و سعودی 
مطرح می کنند صرفا داستان پردازی رسانه ای است؛ آمریکا بهتر از آل 

سعود برای منافعش در منطقه پیدا نمی کند.
این مثلت تلاش برای اثر گذاری جدی روی ایران را دو دهه اســت که 
دنبال کرده اند و در دوره ترامپ به شکل حداکثری سیاست های ضد 
ایران را دنبال کردند و بعید است با فشار حداکثری که ترامپ دنبال کرد، 
کار تازه ای علیه ایران بتوانند انجام دهند. آنها با وجود فشارهای زیاد در 
سوریه، لبنان، عراق و یمن نتوانستد کاری از پیش ببرند. از این رو برخی 

تحرکات و اقدامات صرفا یک ژست سیاسی است.
زمان آن اســت که ایران در شــرایط فعلی مدیریت را به دست بگیرد 
و روند فشــارها را معکوس کند. ما شــرایط خوبی داریــم برای اینکه 
بر اضلاع این مثلث اثــر بگذاریم و امتیاز بگیریــم. معتقدم اصلا نباید 
تهدیدات آنها را جــدی بگیریم چرا که توان عملیاتــی کردن تهدید 
جدید را ندارند. بــا عبور از دولت ترامپ و سیاســت های خصمانه ای 
که علیه ایران اعمال کــرد و در حالی که جو بایدن هــم نمی تواند با 
 دست فرمان ترامپ ادامه دهد، می توانیم شرایط جدید را به نفع خود

 ایجاد کنیم.
البته این مساله به ما هم بستگی دارد. اگر در داخل ایران برای شکست 
فشار حداکثری، ساخت حداکثری داخلی را دنبال کنیم و وضع داخلی 
بانک ها را سامان دهیم، تورم و کاهش ارزش پول ملی را درست کنیم 
و به بازار ثبات دهیم قطعا فشار حداکثری را معکوس می کنیم، در غیر 
این صورت شرایط با همه این تحولات تفاوتی نخواهد کرد. * کارشناس 

مسایل منطقه  

سعدالله زارعی 

یکی از ویژگی های بودجه توســعه ای، 
شفافیت است. اصلًا در لایحه تقدیمی 
بودجه یا در قانون بودجه نباید بودجه 
محرمانه وجود داشته باشد. بنابر قانون 
اساســی اگر دولت یا مجلس هزینه ای 
را در بودجه قرار می دهــد باید منابع 
درآمدی آن مشخص باشــد. منابع درآمدی باید شفاف باشد. 
پس هدف از اصلاح ساختار یکی اصلاح ســاختار درآمد های 
بودجه اســت. یعنی چه؟ مثلًا طبق قانون برنامــه باید منبع 
درآمدی دولت از مالیات ها باشد. هزینه های دولت یا جاری یا 
عمرانی است. بودجه جاری یا هزینه ای باید از منبع مالیات ها 
باشد؛ بنابراین یکی از اصلاحات ساختاری، اصلاح در ساختار 
درآمدی دولت است. اگر می خواهیم وابستگی به نفت کاهش 
پیدا بکند که یکی از وجوه اصلاح ســاختار اســت باید منابع 
درآمدی سالم جایگزین نفت شود. در حال حاضر نسبت مالیات 
به تولید ناخالص داخلی در ایران که یک شــاخص بین المللی 
و علمی اســت حدود هفت و نیم درصد اســت درحالی  که در 
کشور های همســایه ما مثل ترکیه همین شاخص ۲۰ درصد 
است یا در مالزی ۲۱ درصد است یا در کشور های اسکاندیناوی 
حدود 5۰ درصد تولید ناخالص داخلی است. البته من در شرایط 
فعلی اقتصادی ایران با افزایش نرخ مالیات مخالف هستم. نرخ 
مالیات نباید تغییر کند. چون افزایش نرخ مالیات، رکود را در 

اقتصاد ایران تشدید می کند. باید اول معافیت های مالیاتی...
ادامه در صفحه 2

بودجه را چطور می توان اصلاح کرد؟
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حامی کالای ایرانی

روزنامه صبح ایران

ابراهیم عزیزی نماینده کرمانشاه در مجلس

منظور امام این نبود که نظامی ها 
نمی توانند نامزد شوند

نطق تند نماینده مبارکه در مجلس درباره مشکلات اقتصادی کشور

منتقد دولتیم اما اکنون 
زمان انتقام نیست
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روحانی: 

 خدا را شکر
  که شرِ ترامپ

 کم شد

رئیس جمهور گفت: از مقاومت ســه ساله مردم ایران 
در جنگ اقتصادی تشــکر می کنم، در ایران دو دفاع 
مقدس داشتیم، یکی در برابر عراق و دیگری در برابر 
ترامپیان. ترامپ جریان پوپولیســتی را پیش گرفت و 
خداراشکر که شر او از ســر مردم آمریکا و سایر جهان 
کم شد.رییس جمهوری، یکی از مظاهر بزرگ پیروزی 
ملت ایران و شکست قطعی دشمن در جنگ اقتصادی 
را پایان دوره ترامپیســم عنوان کرد و گفت: شخصی 
که بدتریــن جنایت ها را در تاریخ آمریــکا و اقدامات 

تروریستی و سبعانه ای نسبت...
گزارش »اقتصادسرآمد« از  فرجام پرونده  سقوط هواپیمای اوکراینی بعد از یکسال گزارش »اقتصادسرآمد« از  فرجام پرونده  سقوط هواپیمای اوکراینی بعد از یکسال 

 پرداخت  پرداخت غرامتغرامت
 از صندوق توسعه ملی از صندوق توسعه ملی

قیمت مرغ همچنان می تازد؛ »اقتصادسرآمد« گزارش می دهد

کاهـش تقاضـای 70درصـدی تقاضـای مـرغ

گروه جامعه- وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: حــدود ۴۲ میلیــون دوز واکســن کرونــا برای 
واکسیناســیون ۲۱ میلیون نفر از کمپانی های خارجی 
خریداری می کنیم، تولید واکســن کرونا در ایران نیز به 
خوبی پیش می رود و از هفته آینده آزمایش این واکسن 

روی انسان آغاز می شود.
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وزیر بهداشت درباره واکسن کرونا چه گفت؟ 

42میلیون دوز 
 واکسن برای

 21 میلیون نفر

آآمدمد سر سرااقتصاقتصا  دد


